
G.K.M. Aktieselskab
100 års jubilæumshæ e

1921
2021

Service gennem 100 år



Dette hæfte er udgivet i anledening af G.K.M. Aktieselskabs 
100-års jubilæum.

G.K.M., som  rmaet hedder i daglig tale, står for 
Grov-, Klejnsmede og Maskinbyggeres Aktieselskab.
Det var den type kunder, der ved grundlæggelsen var berettiget til 
at blive andelshavere. 

Uden godkendelse fra bestyrelsen til både at blive kunde og andelshaver, 
kunne der ikke oprettes en konto.

Yderligere skulle man være sønderjyde for at blive medlem.

Hæftet er skrevet af journalist Julie Juhler med input fra kunder, 
personale, 
Formand Kristian Palmelund, 
Direktør Iver Jessen samt 
Direktør Thomas Hallund Christensen.

Tak til alle for bidragene.

Formålet er at opdatere 100 års historie for et selskab, der opstod på 
baggrund af behov blandt smede, efter at Sønderjylland 
atter var blevet dansk område. 

Hæftet er tiltænkt som information for aktionærer, leverandører, 
kunder samt mulige nye kunder for at beskrive en utraditionel 
opstart med mange udfordringer gennem tiderne.

God læselyst
Iver Jessen



G.K.M’s oprettelse og historie

I årene fra 1906 til 1920 er de nuværende sønderjyske amters
smedemesterforeninger stiftet. Amtsforeningerne var sammensluttet i en 
fællesforening, som hed “Sønderjydsk Forening for G.K.M.” Bogstaverne står 
for grovsmede, klejnsmede og maskinbyggere.

Mange af de sønderjyske smedemestre havde været indkaldt til krigstjeneste. 
Da krigen var slut, vendte de hjem til fuldstændig ændrede forhold.
Landsdelen var blevet forarmet. Driftsmidlerne var forældede og opslidte.
Landmændenes besætninger var stærkt reducerede og i en ynkelig forfatning. 
Industri fandtes der så godt som intet af i Sønderjylland på det tidspunkt. 
Vejene og samfærdselsmidlerne var nedslidte og i dårlig stand.
Landbrugsarealerne var ude af drift og blev ikke drevet intensivt, da alle 
våbenføre mænd i alderen 18 til 50 år havde været indkaldt til krigstjeneste 
fra 1914 til 1918. Krigen havde kostet landsdelen ca. 5000 unge, faldne, så 
der var meget at tage fat på for dem, der havde overlevet krigens rædsler og 
nu skulle i gang med et erhverv.

Handelsforholdene for smedene blev også ændrede ved overgang fra tysk til 
dansk styre. Medens Flensborg indtil Genforeningen havde været hovedstad 
og det vigtigste forsyningssted for landsdele skulle man nu  nde nye
indkøbskanaler. Forhandlingen af de mest solgte fabrikater af
landbrugsmaskiner, f.eks. IHC, Massey-Harris m. ., blev overgivet som
eneforhandlinger til nogle få maskinhandlere, som i mange tilfælde ikke 
var faglærte håndværkere. Det resulterede i, at smedene ikke kunne få den 
avance på maskiner og reservedele, som de havde været vant til fra den tyske 
tid, dengang kunne de  este faglærte smedemestre og maskinbyggere købe 
direkte hos fabrikkerne eller importørerne. Man drøftede i smedenes
fællesforening (altså G.K.M.), hvad man skulle gøre ved i disse forhold, og 
man besluttede så i 1919 at søge at oprette egen handelsafdeling i egen
forretning. Der skulle bruges penge for at kunne starte en sådan forretning. Det 
blev bestemt, at der skulle foretages en tegning af andelsbeviser på 1000,00 
Mark pr. stk. blandt samtlige organiserede smedemestre og maskinbyggere 
i Sønderjylland. Der blev tegnet 124 andelshavere. For at alle skulle have 
mulighed for at komme med i selskabet, kunne andelsbeviserne indbetales 
med 25,00 Mark pr. kvartal. Selskabet skulle træde i virksomhed, når der var 
tegnet andelsbeviser for 100.000,00 Mark. Selskabet sendte en delegation 
til København for at forhandle med forskellige landbrugsmaskinimportører, 
bl.a. ICH og Brdr. Bendix, om forhandling af deres maskiner, redskaber og 
reservedele. De  k afslag med den begrundelse, at  rmaerne ikke ville antage 
 ere forhandlere i området.



Fra fa. Richter, Tarp i Sydslsvig,  k selskabet tilbud om at overtage et
kommissionslager af uoriginale reservedele til høst- og slåmaskiner m.m., 
hvis selskabet ville etablere sig et centralt sted i Sønderjylland. Dette tilbud 
vedtog man at modtage. Det bestemtes endvidere, at forretningen skulle for-
midle salget af de fabrikationsprodukter, som medlemmerne producerede.

Der blev også lavet fælles prislister over reparationer af slå- og høstmaskiner 
samt fremstillet en special G.K.M. ambolt som varemærke for forretningen.

G.K.M.Handelsafdeling var nu klar til at træde i funktion, og herefter følger 
selskabets udvikling i korte træk.



1920:

2. juli. Handelsafdelingen etableres ved køb af et gammelt pakhus i
Hovslund. Hovslund lå centralt placeret for det område, som
handelsafdelingen skulle betjene, og der var dengang både stats- og
amtsbane-station i byen.

9. september. Stiftende generalforsamling holdes i Tinglev, hvor
handelsafdelingens love vedtages. Der vælges desuden en bestyrelse og
revision. Der ydes et banklån til handelsafdelingen fra “Den nordslesvigske 
Folkebank. Genforeningen er nu fuldbyrdet og andelsbeviserne skal derfor 
herefter indbetales i danske kroner i stedet for tyske mark. 

22. oktober. Selskabets formand, smedemester J. M. Petersen, Rugbjerg, bliv-
er fra 1. november også forretningsfører for handelsafdelingen, da købmand 
Andreasen, Flensborg, fratræder efter kun to måneders tjeneste.

1921:

Det gamle pakhus på Stationsvej 49, er blevet for lille. Det vedtages derfor at 
bygge en helt ny lager- og kontorbygning på Stationsvej 8.

29. april. Selskabets første, ordinære generalforsamling afholdes på
“Folkehjem” i Aabenraa. 

6. juni. Andreas Peter Jensen ansættes på lageret, hvor han er beskæftiget til 
1. august 1970. Det foreslås at handle med “rør og  ttings”. Forslaget
forkastes, men man begynder derimod at sælge cykler. Ydermere købes en 
motorcykel til salgsarbejdet.

1922:

Der bevilliges et statslån - et såkaldt kriselån på 66.000,00 kr. Et lån, som 
dengang blev bevilliget til støtte og genopbygning af
erhvervsvirksomhederne i Sønderjylland.

Der nedsættes et udvalg til at forestå køb og salg af medlemmernes
fabrikationsartikler. Der købes byggegrund af Aabenraa Amtsbaner til 0,50 
kr. pr. m2. Der foreligger tilbud på en bygning 12x30 meter til 16.541,70 kr. 
uden lejlighed og 20.609,25 kr. med lejlighed. Der købes og bygges med
lejlighed til forretningsfører på 1. sal.



1923:

Richters kommisionslager overtages i fast regning. Bogholder Milert Schulz 
ansættes fra 1. maj. Ved  rmaets 50-års jubilæum i 1971 er Schultz stadig 
beskæftiget. Kun 65 medlemmer har overholdt deres forpligtelser med
indbetaling af andelsbeviser.

22 juli. Den nye bygning indvies med kaffebord og fællesspisning, hvor 50 
medlemmer med partner deltager. Direktør G. Gregersen fra Teknologisk 
Institut holder festtalen og smedemester Johan Meyer, Frøslev, reciterer et 
digt, han selv har skrevet. Bygningen koster i alt kr. 24.000,00 inkl. grund 
og med lejlighed til forretningsføreren.

1924:

Salget stiger støt, men der mangler driftskapital. Indbetaling for varer og 
andelsbeviser går for langsomt. Der laves propaganda-fremstød for at blive 
 ere andelshavere

1925:

Der er nu 85 medlemmer, som indbetaler deres andelsbeviser rettidigt, men 
der er stadig 30 medlemmer, som enten ikke kan eller ikke vil, eller som ikke 
er selvstændige smedemestre mere. En lovændring i  rmaets vedtægter
paragraf  re lyder således: Fordelingsstedet må kun levere varer til
medlemmer og må kun tjene så meget derpå, at selskabet er levedygtigt. 
Denne paragraf slettes (Den havde bevirket, at selskabet ikke kunne
konsolidere sig og derfor ikke havde kapital til det stigende salg. Den havde 
også forhindret handelsafdelingen i at handle med andre end de tilsluttede 
medlemmer) Medlemmerne i Sønderborg Amt ønsker at oprette et
konsignationslager på hele varesortimentet. Der etableres en  lial hos
jernhandler Hans Köhn, Sønderborg. Køb og salg af fabrikations-artikler 
fra medlemmer gennem handelsafdelingen ophører efter nogle dårlige erfa-
ringer. Det nedsatte udvalg ophæves.



1926:

Krisetid, salgsnedgang og et årsoverskud på kun 21,00. kroner. Ifølge
tidligere generalforsamlingsbeslutning skal der udbetales mindst almindelig 
bankrente i dividende. Det vedtages derfor at give ti procent i dividende til 
trods for, at overskuddet ikke kan bære det. Der indkøbes ejendoms asker 
til ilt og gas til videresalg. Der arbejdes fortsat med at aktivere de sønderjyske 
smedemestre for selskabet.

1927:

G.K.M. oplever fortsat nedgang i salget og årsunderskuddet lyder nu på ca. 
10.000,00 kroner. Der ydes alligevel otte procent i dividende og to procent 
bonus. Vandværket købes af Aabenraa Amtsbaner for 300,00 kroner. Den 
nordslesvigske Folkebank kræver et årligt afdrag på 4.000,00 kroner på
kassekreditten. 

1928:

Filialen i Sønderborg er overgået til Fa. Ohlsen og Ahlmann, som er i
likvidation, og  lialen nedlægges. Trods et års-underskud på 4.300,00 kroner 
ydes der syv procent i dividende, hvilket giver anledning til
revisionsbemærkninger. Der foreslås, at forretningen skal handle med jern, 
men forslaget nedstemmes. Den Nordslesvigske Folkebank forlanger
kassekreditten nedbragt fra 30.000 til 20.000 kroner og vil desuden have 
pant i ejendommen samt personlig sikkerhedsstillelse. Bestyrelsen tilbyder 
et afdrag på 1.000,00 kroner pr. kvartal, hvis det er muligt, og sikkerhed i 
ejendommen efter kreditforeningslån. Ejendommen er vurderet til 42.000,00 
kroner.

1929:

Årsunderskuddet lyder på 5.300,00 kroner. Efter  re år med underskud i 
forretningen vil formanden J.M, Petersen, Rugbjerg, ikke længere tage
ansvaret for handelsafdelingens videreførelse. Ansvaret skal fremover bæres 
af den samlede bestyrelse. J.M Petersen nedlægger sit mandat som formand 
for bestyrelsen og som forretningsfører for handelsafdelingen. Bogholder
Milert Schulz udnævnes til forretningsfører og skal bistås af et
forretningsudvalg på tre mand. Der føres fra konkurrenternes side en heftig 
agitation mod selskabet, og de forsøger at opkøbe andelsbeviser.



1930:

For første gang i mange år viser årsregnskabet et overskud på i alt 
1.730,00 kroner.

1931:

Den første lagerbygning på Stationsvej 49 sælges for 9.750,00 kroner.
Konkurrenterne arbejder ihærdigt på at slå handelsafdelingen ud ved at 
forsøge at opkøbe andelsbeviser ved tvangsauktioner, akkorder og
betalingsstandsninger, som der var mange af dette år. Årsoverskuddet lyder 
nu på 4.370,00 kroner.

1932:

Salgsnedgang, kriseår og et års-underskud på ca. 3.000,00 kroner. Hertil 
kommer forslag om at realisere lageret og opløse handelsafdelingen. Det blev
vedtaget at forsøge ét år endnu.

1933:

Store debitortab på grund af tvangsauktioner, akkorder, betalingsstandsning 
med mere. Firmaets formue kan ikke dække underskuddet og selskabet 
erklæres insolvent, De indbetalte andele nedskrives med 50,00 kroner pr. 
andel. Årssalg lyder på 58.000,00 kroner og underskud på 4.500,00 kroner. 
Bestyrelsen pålægges at undersøge medlemmernes forpligtelser over for
handelsafdelingen både ved udtræden af og ved indtræden i selskabet. Det 
konstateres, at selskabet er stiftet med begrænset ansvar for medlemmerne. 
Der udarbejdes derefter nye love for selskabet.

1934:

Firmaet oplever salgsfremgang og et mindre overskud. Nye love vedtages, 
som giver medlemmerne ret til at udtræde af selskabet. Som følger vælger 
ni medlemmer at udtræde. Medlemmer, som ikke har indbetalt deres andele 
senest 1. oktober, slettes som andelshavere og de indbetalte beløb bruges til 
opskrivning af de 1932 nedskrevne andelsbeviser.

1935:

Der ydes to procent dividende og to procent bonus efter tre år uden udbytte.
13 medlemmer slettes på grund af manglende indbetaling til andelsbeviser, 
ni medlemmer på grund af tvangssalg og konkurs, to medlemmer på grund af 
dødsfald og et medlem slettes efter anmodning ifølge lovene. Der er herefter i 
alt udgået 34 medlemmer.



1936:

Firmaet oplever leveringsvanskeligheder på grund af manglende valuta-
bevillinger til import.

1937:

Selskabet bliver erklæret skattepligtigt og skal løse næringsbrev.

1938-1939:

Firmaet oplever igen salgsfremgang og økonomisk stabilisering.

1941:

Statslånet, man modtog i 1922, er nu indfriet.

1940-1945:

Krigsårene medfører vanskelige indkøbsmuligheder men samtidig gode
salgsmuligheder, som medfører økonomisk fremgang og ledig kapital.

1944:

Selskabet overgår fra andelsselskab til aktieselskab. Skiftet giver bedre
indkøbsmuligheder og salgsvilkår, men også fuld skattepligt.

1945:

Selskabet er nu gældfrit. DSB eksproprierer 2470 m2 á 1,00. kr. pr. m2 plus 
1.000,00 kr. for ulempe.

1946:

1. april. Viggo Andresen ansættes som lærling, bliver senere prokurist og 
afslutter ansættelse som direktør ved udgangen af 1990.

1948:

24. april fejrer  rmaet 25-års jubilæum.



1949:

Selskabet betragtes nu som velfunderet. Smedemester Diederichsen, Tønder, 
foreslår, at selskabet skal forestå fordeling af varer indkøbt af smedenes
garantifond. Forslaget tiltrædes, men bliver dog ikke realiseret.

1950:

Salg af to byggegrunde, pris 1,00 kroner. pr. m2. Vandværket sælges til
Hovslund St. vandværk for 5.000,00 kr. plus gratis vand til selskabet i dets 
levetid. Der installeres centralvarme i kontor og lejlighed.

1953:

Tilbud fra “Vestas”, Lem, om oprettelse af lager- lial for landbrugsvogne.

1955:

Bestyrelsen opfordrer forretningens ledelse til udvidelse af varesortimentet 
og mere intensiv indsats i salgsarbejdet. Frede Jensen ansættes 1. november 
som sælger. Viggo Andresen udnævnes til kasserer og bogholder.

1956:

Det konstateres, at 20 af selskabets 70 aktionærer ikke er aktive
smedemestre mere. Bonusordning drøftes, men forkastes. Det besluttes at 
forhøje kasserabatten til  re procent. Forhøjelse af aktiekapitalen og
udvidelse af aktionærkredsen drøftes.

1957:

Der anskaffes en varebil - den første selskabet har haft til udbringning af
varer. Leveringerne er hidtil foregået pr. bane.

1958:

Der nedsættes et forretningsudvalg, som skal holde møde hver måned. 
Varesortimentet udvides.



1955-1960:

Salget stiger fra 384.000,00 til 1.067.310,00 kroner.

1960:

Milert Schulz ønsker sig fritaget fra sin stilling som forretningsfører og
stillingen overtages af Jørgen C. Lei. Kontor og mødelokale moderniseres. For 
første gang overstiger årssalget en million kroner.

1961:

22 april fejrer  rmaet 40-års jubilæum. 

Varesortimentet udvides kraftigt, og den første lastbil købes, så der indføres 
faste ugentlige vareture til hele kundekredsen. Der indføres også et
maskinbogholderi. Aktiekapitalen udvides fra 35.000 til 70.000 kroner. Der 
søges optagelse i Rørforeningen. Statsautoriseret revisor O.C Thaysen,
Aabenraa ansættes som revisor.

1962:

DSB frigiver det tidligere eksproprierede areal på 2470 m2. Det giver mulighed 
for at bygge en ny lagerhal på ca. 60x12 m, pris 62.505,00 kroner.
Aktiekapitalen udvides fra 70.000 til 100.000 kroner, hvilket giver en ny 
mængde aktionærer i  rmaet.

1963:

Bonusordning indføres, som lyder på, at en procent af det samlede årskøb 
krediteres kunderne. G.K.M optages som medlem af Rørforeningen. Den
gamle lagerbygning udvides med 500 m2 gulvareal til en pris af ca. 74.000 
kroner og lejligheden på 1. sal omdannes til bogholderi-og
faktureringskontorer.

1964:

Der anskaffes ny bogholderi-og faktureringsmaskiner til en pris á 40.000,00 
kroner.

1965:

Aktiekapitalen udvides med 100.000 kroner til i alt 200.000 kroner.



1966:

Henvendelse fra Jyllands samvirkende Smedemesterforeninger om mulighed 
for udvidelse af forretningens virkeområde samt om optagelse af aktionærer 
uden for Sønderjylland. Bestyrelsen er positivt stemt overfor ideen på
følgende vilkår: Der skal tegnes aktier i selskabet for 100.000 kroner af mindst 
150 smedemestre i Jylland. Der skal overføres 70.000 kroner fra smedens 
garantikapital som lån til G.K.M. mod pant i ejendommen. Aktiekapitalen 
udvides med 200.000 kr. til i alt 400.000 kr. ved udstedelse af friaktier. (Hver 
aktionær får sit aktiebeløb fordoblet uden afgifter) For at kunne optage de nye 
aktionærer i Jylland forhøjes aktiekapitalen derefter med 100.000 kr. til i alt 
500.000 kroner. Af disse aktier blev der solgt for i alt 70.500 kroner, så den 
registrerede aktiekapital er i dag 470.500 kroner.

1967:

Der udsendes to gange indbydelse til samtlige medlemmer af J.S.S. med
tilbud om aktietegning. Samtidig gives der orientering om, hvad G.K.M. er og 
står for, og der medsendes lagerlister til orientering om varesortimentet. 

1. juni overtages efter opfordring fra smedene i Vendsyssel, “Hjørring 
Maskin-Compagni” af ”Vestjyden”, Lemvig. Forretningen købes og
ejendommen lejes med køberet i tre år til fastsat pris. Vi overtager
eneforhandlingen af Vestjydens produkter i Vendsyssel for fem år.

1. juli ansættes Johan Deele som lærling, stadig ansat i  rmaet med rekord 
på foreløbigt 54 år.

25 oktober. Vestjyden sælger sin fabrikation til Dronningborg Maskinfabrik 
og træder derefter i likvidation, hvilket skaber store vanskeligheder for vor 
afdeling i Hjørring. Viggo Andresen udnævnes til prokurist.



1968:

Avancestop, salgsstagnation, devaluering og vanskeligheder i afdelingen i 
Hjørring skaber besværligheder første halvår. Der sker personalereduktioner 
og ændringer i Hjørring efter bortfald af Vestjydens eneforhandling.

1. december ansættes Leif Jensen som forretningsfører for Hjørring
afdelingen. Vedtægtsændringer gør, at bestyrelsen udvides til 11 medlemmer 
- heraf to fra Vendsyssel. Der gives muligheder for tegning af aktier til
smedemestre og VVS-installatører i hele landet. I andet halvår øges salget 
kraftigt både i Hovslund og Hjørring. Bestyrelsen beslutter énstemmigt at 
fortsætte med afdelingen i Hjørring, selvom Jørgen Lei er betænkelig og
tvivler på, at den kan gøres rentabel indenfor en overskuelig fremtid.

1969:

Afvikling af vort mellemværende med “Vestjyden”. Saneringen i Hjørring giver 
gode resultater - salget stiger og omkostningerne holdes nede, så afdelingen 
giver et lille driftsoverskud. Hovslund Station nedlægges, så fremover køres 
der to ugentlige vareture til samtlige kunder i Sønderjylland.
Faktureringsautomat nr. to anskaffes og lastbil nummer tre købes. Der
lægges samtidig nyt tag på den gamle lagerbygning.

1970:

1. juni. “Brunbakken” i Hjørring købes for 467.000 kroner. Der udbetales 
ca. 63.000 kroner kontant.

1971:

Der foretages  ere ombygninger i Hovslund: Hovedindgangen  yttes og
ekspeditionskontor, mødelokale og forstue slås sammen til et stort kontor. 
Der indrettes desuden et omklædningsrum og frokostrum og bygges to
toiletrum med to toiletter og en håndvask i hvert. 

15. maj fejrer  rmaet 50-års jubilæum.

1975:

1. august ansættes Iver Jessen i Hovslund som lærling, senere
underdirektør og direktør.



1980:
Den nye rørhal bygges på Stationsvej 2

1981:

Viggo Andresen indsættes som direktør, efter Jørgen C. Lei.

1983:

Import af uoriginale kraftoverføringer og dele fra Agritrans (i dag Weasler) i 
Holland startes.

1991: 

Ole Jensen indsættes som direktør, efter Viggo Andresen. Skulle fremme salg 
af stål og værktøj/teknisk.

1992:

G.K.M får importen af Vogel og Noot landbrugsmaskiner. Indledningsvis
sammen med tre andre i Danmark.

1996:

Salgsområdet udvides til Schleswig i Tyskland. Der oprettes en  lial, G.K.M. 
Technischer Grosshandel GmbH i Flensborg. (kun salgskontor) Salg af
Vogel & Noot landbrugsmaskiner i Schleswig/Holstein,
Mechlenburg/Vorpommern, samt en del af Brandenburg nord for Berlin.

1998:

Rørhallen, Stationsvej 2, udvides mod nord.

2000: 

Økonomiske udfordringer og svære tider. Iver Jessen indsættes som
direktør. Ledelsen består yderligere af indkøber Arne Schmidt og bogholder 
Inga Petersen.



2001:

Afdelingen i Hjørring nedlægges.

2003:

Bygningerne i Hjørring-afdelingen sælges i november.

2004:

Det tyske G.K.M. GmbH nedlægges grundet manglende succes.

2005:

G.K.M opstarter salg af dele fra Granit.
G.K.M opstarter salg af dele fra Saphir maskiner fra Tyskland.

2007:

22. februar blev første spadestik på Brunde Vest udført af borgmester Tove 
Larsen, formanden Kristian Palmelund og Iver Jessen. Der bygges kontor og 
lager på ca. 4.400 m2.

2008:

Stålhal på 3.600 m2 bygges på Brunde Vest.

2009:

Salg af Intrac minilæssere optages, men produktionen nedlægges efter nogle 
år.

2017:

Sidste hal i Hovslund frasælges. (Stationsvej 2)

2020:

I Rødekro udvides stålhallen med 2.500 m2.



Medarbejdere:

Bent Flø Pedersen - tidligere lagermedarbejder (Ansat i 35 år)

“Man kom derned, og hvis man passede sit arbejde, var der ingen, som jagede 
med en. Jeg husker tilbage på mange sjove timer kollegaerne imellem - da 
jeg begyndte i 71’,  k vi en masse ind fra Tjekkoslovakiet, som kom med jern 
banen og holdt i Hovslund, og mens vi tømte godset, kunne man engang
imellem lige gå bagom og hente en håndfuld øl hos høkeren imens”.

Line Goth Ejstrup Nielsen - nuværende medarbejder i administrationen - 
ansat i 2016

“Jeg synes, G.K.M er en dejlig arbejdsplads, hvor jeg oplever, at alle har det 
godt. Firmaet har en lydhør ledelse, og der er stor frihed under ansvar for 
medarbejderne. Jeg startede hos G.K.M i et sygeforløb og med hjælp fra gode 
kollegaer har jeg kunnet udvikle mine faglige kompetencer og har fået arbej-
det en rigtig  n hverdag op for mig”.

Arne Christensen - nuværende medarbejder i varemodtagelsen, tidligere 
chauffør - ansat i 1995.

“Jeg har nu været hos G.K.M. i 26 år, og jeg er stadig godt tilfreds.
Jeg oplever en stor frihed til at træffe afgørelser og arbejde selvstændigt i 
hverdagen, og så er du altid omgivet af en stak kollegaer, som er gode til at 
hjælpe hinanden. Vi har aldrig langt til øverste i  rmaet, og så er de gode til 
at passe på os og værdsætte folk, når de yder en god indsats. Da jeg  k en 
arbejdsrelateret skade, var de hurtige til af  nde en anden plads til mig i
 rmaet, og det er jeg rigtig glad for den dag i dag”.

Bjarke Tornefeldt - nuværende medarbejder i internt salg ,VVS. 
Ansat i 2017.

“Jeg synes, G.K.M. er en god og givende arbejdsplads. Der er altid gode
kollegaer omkring en, som er klar til at sparre om arbejdsopgaver, men også 
til at snakke om de mere nære ting. Der er store muligheder i  rmaet for, at 
den enkelte medarbejder kan udvikle sig fagligt og der er altid frihed under 
ansvar. Jeg oplever, at døren til ledelsen altid er åben for medarbejderne, og 
det gør, at der ofte ikke er så langt fra ide til handling.



Søs Junker - nuværende medarbejder i internt salg, stål, ansat i 2015.

“Jeg fornemmer, G.K.M er en arbejdsplads, hvor mange er glade for at være. 
Vi har i hvert fald mange med en høj anciennitet. Jeg har været der i fem år 
og har ingen planer om at skulle videre. Der et godt sammenhold på
arbejdspladsen og alle står altid klar til at hjælpe hinanden. Vi kan være 
stolte af vores jubilæum og den udvikling, der er sket - vi bliver  ere og  ere 
medarbejdere, omsætningen stiger og lige nu udvider vi for eksempel
stålhallen. Vi er klart en virksomhed i udvikling.

Lene Rasmussen - nuværende medarbejder i administrationen - ansat i 1982

“G.K.M. er et godt sted at være, her er trykt og rart. I administrationen hos 
G.K.M. har vi et rigtig godt samarbejde, som gør, at vores team fungerer rigtig 
godt og giver arbejdsglæde og motivation i hverdagen. I vores lille afdeling har 
medarbejderne været ansat i ca. 122 år tilsammen, og det viser jo, at G.K.M 
er et sted, hvor folk bliver i mange år”.
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Bestyrelsen:

Frede Bording

“Jeg har handlet hos dem i mange år, fordi vi har en god tilknytning til 
sælgerne, som altid er klar med en god behandling. Man bliver mødt af
kompetente medarbejdere, som har styr på deres kram, og hvor man kan 
mærke, at de brænder for at levere en god service. 

I bestyrelsen oplever jeg en god inddragelse. Vi bliver hørt hver gang, vi
bringer noget til bordet og har stor ind ydelse på processerne i  rmaets
udvikling”.

Ejner Underberg: - næstformand

“Jeg synes, G.K.M er en spændende virksomhed med stort potentiale i.
Medarbejderne er altid meget imødekommende og hjælpsomme. Fagligheden 
er heller ikke til at klage over - de har mange rigtig kompetente medarbejdere, 
og vi skal heller aldrig spekulere, om vi får varerne til tiden - det gør vi altid.

Som bestyrelse har man altid en udfordring i at få  rmaet drejet i den rigtige 
retning, og det synes jeg er lykkedes godt. Firmaet er fulgt godt med tiden 
med blandt andet  ytningen til Rødekro, hvor man satsede stort og er
kommet rigtig godt fra det”.

Christian Petersen Schmidt - medarbejderrepræsentant i G.K.M. bestyrelse 
og eksternt salg. Ansat i 2012.

“Hverdagen hos G.K.M. er travl. Vi er blevet  ere mennesker i  rmaet og
omsætningen stiger. Der er et godt arbejdsklima med gode kollegaer, som har 
et stærkt samarbejde også på tværs af afdelingerne, og hvis du er lidt ophængt 
med en opgave, er der altid nogle, som hurtigt hjælper med at a aste dig lidt. 
Fagligheden er generelt rigtig høj, og alle medarbejdere har nogle specialer, 
som de er ekstra skarpe til. Ivers dør er altid åben. Vi kan altid komme ind og 
drøfte arbejdsmæssige eller private udfordringer. Det betyder ufatteligt meget 
for ofte, hvis man får en íde og drøfter den, så kan den ofte sættes i søen
allerede samme dag”.



Kurt Brændekilde 

“Jeg er galt tilfreds med vores samarbejde med  rmaet. Jeg ser G.K.M. som et 
sundt, gammelt  rma, som altid overholder deres aftaler med os, og de
skaffer altid de varer, vi har brug for. Der er en stor faglighed, og jeg oplever, 
hvis én ikke ved noget, så er vedkommende aldrig bange for at spørge
kollegerne om hjælp. Firmaet er også gode til at følge med tiden, selvom det 
er et gammelt, traditionelt  rma.

I bestyrelsen oplever jeg, vi er en god gruppe, som altid kan komme med vores 
meninger, og som tør at handle på det, som sker. Lige nu kører den rigtige vej 
med de tiltag, der bliver lavet, og det er dejligt”.

Alex M. Jensen

“Man bliver altid godt modtaget hos G.K.M., og man mærker hurtigt, at
medarbejderne er meget nede på jorden - de går i folk med træsko på, og det 
sætter jeg stor pris på. Det er et  eksibelt  rma, og jeg tror ikke, man  nder 
et andet sted, som er så alsidige og fagligt stærke som G.K.M.

Der er en fantastisk god stemning i bestyrelsen, og jeg synes, vi får taget
nogle gode beslutninger. Ledelsen er gode til at tage problemerne, når de er 
der, som vi så får snakket godt igennem og får truffet nogle sunde
beslutninger omkring.

Niels Alfred Larsen
Alex Jensen

Kurt Brændekilde
Frede Bording

Christian P. Scmidt

Kristian Palmelund

Einer Underbjerg
Foreste række:

Bestyrelsen 2021:



Kunder:

Smed Mamsen  - Roost, ved Toftlund.

“Vi har haft forbindelse til  rmaet i tre generationer, og det har altid været en 
god oplevelse. De har et stort udvalg, og de har altid ting på lageret, når man 
har brug for det. Serviceniveauet er meget højt - hvis man ringer og bestiller, 
er man garanteret en hurtig ekspeditionstid og de er skarpe på priserne. Vi 
oplever også fortsat en høj faglighed, selvom der har været udskiftning af
medarbejdere gennem årene.

Hans Jørgen Jørgensen  - Skydebjerg Smede- og maskinforretning, Fyn.

“Vi er generelt meget positive og glade for samarbejdet med G.K.M. En af de 
ting, jeg er særligt glad for, er, at der ikke er mange mellemled, men du får 
hurtigt kontakt til den person, du har brug for. De er nogle  inke
mennesker, som yder en rigtig god kundekontakt. Serviceniveauet er også 
højt - vi var en gang i så stort bekneb, at G.K.M. præsterede at køre hele vejen 
direkte til vores dør på Fyn for at a evere en ordre”.

Niels Ivan Nielsen  - Skyum Smedie- og maskinværksted, Thisted.

“Jeg oplever G.K.M som et godt og stabilt  rma. Vi får altid en seriøs og fair 
behandling, og uanset om vi ringer med en stor eller lille ordre, så sørger de 
for, at det sker. Man føler sig ikke bare som et nummer, men de ser en som 
den person, man er, når man ringer til dem. De er nogle  inke folk, og man 
føler sig altid velkommen dernede.



Kristian Palmelund - Formand 

Som formand i G.K.M. gennem 20 år samt bestyrelsesmedlem i 23 år, er det 
med taknemlighed og stor glæde, at jeg er med til at fejre denne store dag. Det 
er kun de færreste  rmaer, som opnår at fejre et 100-års jubilæum.

Jeg er virkelig fortrøstningsfuld på G.K.M.’s vegne, som formand, aktionær 
og forbruger af G.K.M.’s tjenester og viden. Det er kun fantasien, der sætter 
grænser for, hvad der er muligt sammen med  rmaets 55 passionerede
medarbejdere.  

Set i et fremtidsperspektiv på 25 år tror jeg på, at G.K.M. kan overleve, uden 
at jeg kan forudse, hvad verden vil byde på. Med G.K.M.`s palette af kunder 
er der store muligheder både for dem, der driver et enmands rma til store 
maskinhandlere samt industrivirksomheder over hele landet.

De store muligheder kræver, at G.K.M.`s ledelse, indkøbere og sælgere fortsat 
holder sig skarpe på, hvad der rører sig på markedet, og at alle medarbejdere 
gør, hvad de kan for altid at levere en 1. klasses service. For mig personligt er 
det den specielle G.K.M.-ånd, der er i  rmaet, som har gjort, at jeg er blevet 
hængende gennem så mange år. Jeg håber, den vil fortsætte med at være der 
mange år frem.

Imens jeg skriver disse ord, er vi midt i en corona-pandemi.       

Der både kan og vil formentligt komme lignende, som vi skal reagere og agere 
på fremover. G.K.M. har vist, vi skal have  ere ben at stå på (vareområder), 
for at vi har en berettigelse og ikke bliver nemme at køre over af vore
konkurrenter/kollegaer med deres store volumen af vareudbud og
milliardomsætninger.

Dog glemmer jeg aldrig, da jeg en septemberdag i 1999, blev ringet op af
Johan Deele, som fortalte mig, at Jyske Bank havde givet et vink med en 
vognstang ved at nægte indfrielsen af en check, men den situation varede 
heldigvis kun et par dage... men hvis jeg ikke svedte før, så kom jeg da til 
det... på det næste bestyrelsesmøde i oktober 2000 måtte vi tage afsked med 
daværende direktør. Vi blev enige om i bestyrelsen, at der fremover skulle 
være en tre-mands gruppe, som skulle lede G.K.M. - Iver som direktør, Arne 
for indkøb samt Inga i bogholderiet.



Iver og jeg har sammen med de respektive bestyrelser  yttet G.K.M. fra 
Hovslund til Rødekro. En proces, som startede tilbage i 2003, og som endte 
med en  ytning i 2007 og senest har vi lavet en tilbygning til stållageret på 
2500 m2. Nu råder vi over hele 10.000m2.

Den 4. juni stopper Iver Jessen som G.K.M.’s direktør efter godt 20 års
tjeneste, siden han overtog direktørstolen i oktober 2000 efter Ole Jensen.

Bestyrelsen er dog trygge ved, at vi har fundet en kompetent a øser i Thomas 
Hallund Christensen, som er udlært ved JF Fabrikken i Sønderborg, og som 
har været medejer i en handelsvirksomhed de seneste par år. 
  
Jeg glæder mig til vores kommende samarbejde.

Afslutningsvis vil jeg sige tak for et godt samarbejde i G.K.M. gennem mange 
år samt ønske G.K.M. tillykke med den store dag - og held og lykke i mange 
år fremover.



Iver Jessen - Direktør

I 1971 skrev direktør Jørgen C. Lei et indlæg i 50-års hæftet om G.K.M.: i
korte træk blev man informeret om den svære opstart G.K.M. havde efter 
første verdenskrig, om krisen i 1930’erne og herefter om 2. verdenskrig med 
dens eftervirkninger.

Han skrev om 1960, hvor man første gang nåede over 1. million kroner i
årsomsætning, om købet af Hjørring-afdelingen i 60’erne samt hele
udviklingen med gode år sidst i 60’erne, som resulterede i, at man til
jubilæet i 1971 havde nået en årsomsætning på hele 7,1 millioner kroner. 
Han beskrev også de muligheder, han så for virksomhedens fremtid.

Bortset fra hans manglende tillid til den nye moderne EDB, holdt hans
forventninger stik.

I 80’erne og 90’erne var udfordringerne for G.K.M. ikke altid de sjoveste. Man 
befandt sig lidt i et vadested, hvor G.K.M. ikke var stor nok, men det var hel-
ler ikke en lille virksomhed. 

Landbruget betød meget for sundheden i virksomheden, idet det smittede af 
på smedenes omsætning og dermed deres købeevne hos G.K.M.

80’erne var nogle gode år med vækst på landbrugsområdet, da G.K.M.  k 
forhandling af “Texas” haveprodukter fra Odense og JF-maskiner fra
Sønderborg.

I 90’erne skulle der satses på værktøj, værktøjsmaskiner og stål. Heraf
udviklede stål sig senere til at være den største succes for  rmaet.

I december 1992  k G.K.M. importen af landbrugsmaskiner fra Vogel og Noot. 
Det var en spændende opstart, hvor den østrigske fabrik også udviklede sig 
meget hen over 00’erne, for til sidst at blive opkøbt af et russisk  rma, som 
lukkede  rmaet ned. Dermed forsvandt ca. 25-års godt samarbejde og salg.

Da vi nærmer os år 2000, lå omsætningen i underkanten af 60 millioner 
kroner årligt, men det var svære tider for G.K.M., det var det faktisk for hele 
branchen, hvilket vanskeliggjorde at opholde en drift med overskud.

Min første opgave som nyudnævnt direktør i 2000 var et besøg i Hjørring 
sammen med forretningsudvalget. Men det var ikke et rart besøg, for i
lommen havde vi opsigelser til næsten alle ansatte og afdelingen blev fysisk 
nedlagt i 2001.



Den forbedrede infrastruktur medførte, at vi nu kunne forsyne hele vores 
område fra Hovslund og dermed øge omsætningshastigheden ud fra et fysisk 
lager.

I 00’erne var det atter tid til at satse på landbrug. Denne gang især ved at 
formidle salg fra det tyske  rma Granit. Samarbejdet ophørte dog på en lidt 
uheldig måde i 2012, hvor Granit etablerede eget salgsselskab i Danmark.

Herefter var visionen, at G.K.M. skulle kunne leve af salg af stål, VVS og 
værktøj. G.K.M. var tidligere blevet medejer af indkøbsfællesskabet “Dansk 
Jerncentral”, som i dag hedder “DJ Supply”, hvilket gav gode muligheder for 
indkøb på de tre hovedområder.

Landbrugsdelen skulle medregnes, når der var gode tider i landbruget, men 
det skulle ikke være en del af  rmaets livsnerve i fremtiden. I dag er
landbrugsdelen dog fortsat en god del af  rmaet.

I 00’erne oplevede G.K.M. en  n vækst, og der blev gradvist behov for mere 
plads og bedre arbejdsforhold for medarbejderne. I 2007 opførtes den første 
bygning på ca. 4.400 m2 på erhvervsarealet Brunde Vest i Rødekro nær
motorvejen og med god synlighed ud til de større færdselsårer. Året
efterudvider vi yderligere med en ny stålhal på 3.600 m2, så  rmaet nu kunne 
samles på samme adresse i Rødekro. De gamle bygninger i Hovslund, hvor 
det hele var startet, blev afhændet efterhånden.

I 2020 laves der endnu en udvidelse af stålhallen på 2.500 m2, idet  rmaet 
fortsat oplever vækst.

I dag registreres omsætningen kun internt, men den er markant mere end 
fordoblet siden de oplyste tal for 2000.

Dermed kan jeg i samarbejde med de ansatte stolt give stafetten videre til min 
efterfølger her i løbet af 2021.

Thomas Hallund Christensen - Direktør

Med stor tak til Formand, Kristian Palmelund, og resten af bestyrelsen i 
G.K.M., ser jeg frem til af blive en del af holdet i G.K.M. Sammen med hele 
medarbejder- okken ser jeg frem til at fortsætte direktør, Iver Jessens, gode 
arbejde med at udvikle virksomheden og til at få lov til at bygge videre på det 
stærke fundament, som er skabt i virksomheden de seneste 100 år.



Bestyrelsesmedlemmer igennem 100 år.  

Kun sønderjyder indtil 1974, derefter 6 sønderjyder, 
3 nordjyder og 1 midtjyde.

Johs. Damkjær Øsby  1920-1922
Jens Hansen Bjerndrup 1920-1924
J. C. Rasmussen Tønder  1920-1924
J. M. Petersen Rugbjerg 1920-1929
Frederik Wilkens Bovlund 1920-1929
Jørgen Møller Hundslev 1920-1929
N. Lorentzen Sdr. Hygum 1920-1939
Wolf Lützen Daler  1920-1954
Jørgen Nielsen Havnbjerg 1920-1956
Chr. I. R. Jensen Sdr. Vilstrup 1922-1931
Chr. Clausen, sen. Årslev  1924-1935
A. Diedrichsen Tønder  1924-1951
Nic. Jacobsen Vibøge  1929-1933
Th. Morthorst Hellevad 1929-1951
J. P. Thomsen Galsted 1929-1956
Peter Toft Strandelhjørn 1931-1951
Christian Horne Kær  1933-1937
Johan Meyer Frøslev  1936-1952
Peter Kock Østerby 1937-1943
Niels Lautitzen Roager  1939-1959
Nic. Jacobsen Vibøge  1944-1947
Peter Petersen Snogbæk 1947-1975
Peter Dahl Mølby  1951-1973
Mathias Nissen Ø. Højst 1951-1973
Peter Morthorst Hellevad 1951-1977
Chr. Clausen  Årslev  1952-1970
H. A. Motzkus Møgeltønder 1954-1970
H. P. Lange Agerskov 1956-1970
Jørgen Hansen Kær  1956-1974
Poul Schmidt Lundsbæk 1959-1981
Arne Jensen Hæstrup 1967-1969
Laur. Larsen Stenum 1967-1974
Viggo M. Sørensen Sønderlev 1969-1990
Asmus Petersen Bylderup 1970-1974
P. I. Mamsen Roost  1970-1997
Hans Clausen Årslev  1970-2003
Karl Erik Beck Ballum  1973-1989
Jørgen Bertelsen Mølby  1973-1999
N. K. Sørensen Dronninglund 1974-1978



Tage Andersen Gærum 1974-1994
Jørgen Erik Hansen Kær  1975-1995
Gunni Knudsen Bjerregrav 1976-1994
Hugo Sørensen Barsmark 1977-1986
P. E. Poulsen Asdal  1978-1989
Jens Ole Hansen Åes  1986-2001
Leif Rohde Vester Tim 1989-2004
Martin Hostrup Løgumkloster 1989-2016
H. Chr. Sørensen Ø. Brønderslev 1990-1999
Jens P. Nielsen Bindslev 1994-2000
Vagn Guldhammer Sdr. Resen 1994-2009
Axel Hansen Gamborg 1995-2000
Kristian Palmelund Hampen 1997-
Egon Jensen Sønderup 1999-2002
Palle Lange Tiufkær 1999-2005
Morten Wærens Gærum 2000-2003
Per Andersen Stenum 2001-2007
Allan Mahler Grundfør 2001-2016
Kaj Homilius Hellevad 2005-2017
Niels Alfred Larsen V. Hjermitslev 2007-
Frede Bording Hedensted 2009-
Kurt Hansen Rødekro 2011-2017
Alex Jensen Forum 2016-
Kurt Brændekilde Lundsbjerg 2016-
Einer Underbjerg Hellevad 2017-
Chr. P. Schmidt Ellum 2017-

Medarbejdere i bestyrelsen. 

Bent Flø Pedersen O. Jerstal 1981-1987
Iver Jessen Aabenraa 1987-2000
Johan Deele Hønkys 2000-2011
Kurt Hansen Rødekro 2011-2017
Chr. P. Schmidt Ellum 2017-



Formænd igennem 100 år.

J. M. Petersen  Rugbjerg  1920-1929
Chr. Clausen  Årslev  1929-1935
Johan Meyer  Frøslev  1936-1952
Peter Petersen  Snogbæk  1952-1955
Peter Dahl  Mølby  1955-1973
Peter Morthorst  Hellevad  1973-1977
P. I. Mamsen  Roost  1977-1992
Jens Ole Hansen  Åes  1992-2001
Kristian Palmelund  Hampen  2001-

Forretningsfører/direktører igennem 100 år.

Andresen Flensborg 01. sep 1920 - 31. okt 1920
J. M. Petersen Rugbjerg 01. nov 1920 - 31. mar 1929
Milert Schultz Hovslund 01. apr 1929 - 31. dec 1960
Jørgen Chr. Lei Hovslund 01. jan 1961 - 31. dec 1981
Viggo Andresen Hovslund 01. jan 1982 - 31. dec 1990
Ole Jensen Haderslev 01. jan 1991 - 27. okt 2000
Iver M. Jessen Aabenraa 27. okt 2000 - 04. jun 2021
Thomas H. Christensen Gråsten 05. jun 2021 - 



G.K.M. 2021


